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Utility payments are growing year by year. But with the introduction of new 

technologies we can reduce them. Today pre-insulated pipes are widely used in 
district heating networks. 

The proposed construction of the ―tube in tube‖ has presented itself in a ra-
ther reliable and effective light. One of the main tasks for power engineers and 
district heating companies is energy saving, because more than 50% of the energy 
loss occurs on heating mains on account of unreliable thermal insulation of pipes. 
Using these pre-insulated pipes in building and energy sector solves this problem 
in the best possible way. 

Steel pre-insulated pipes have ―sandwich‖ construction. The space between 
the steel and plastic is filled with polyurethane foam, which provides reliable insu-
lation. The outer polyethylene or galvanized sheath in the pre-insulated pipes acts 
not only waterproofing, but also protects the layer of polyurethane foam insulation 
from mechanical damage. 

The advantages of pre-insulated pipes are the following: (1) system of opera-
tional remote control significantly increases reliability and reduces the costs of re-
pair of heat; (2) usage period constitutes 30 years ( regular, non-insulated pipes are 
used for 10–15 years); (3) heat losses by using pre-insulated pipes account for on-
ly 2 percent but by using non-insulated pipes – 25 percent; (4) construction terms 
are reduced by 2–3 times as laying of such pipelines does not require wells and 
channels. 

It is also worth mentioning that not only fabricated pre-insulated pipes and 
fittings, but all the materials, which are used in the production, pass technical 
quality control. We understand that the economic feasibility of district heating sys-
tems of big cities is largely determined by pipeline longevity and quality of insula-
tion.  

Today we can say with full confidence that using of such pipes is the real 
way to save energy, which is confirmed by the successful experience of leading 
companies in the country. It should be noted that using of such pipes reduces heat 
loss factor by 8–10 times if compared to mineral wool isolation (from 30–40% to 
2–4%) and it will significantly reduce fuel, water and electricity consumption, 
capital costs are reduced by 15–30%, operational costs by up to 9 times and repair 
costs by up to 3 times. 

The market pays more attention to the merits of such isolation, which is con-
firmed by achievements of the leading economic managers.  
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В последнее время широкое распространение получил непрямой (кос-

венный) вид сбыта. Более половины мирового оборота товаров реализуется 

через огромное число посредников, к которым относятся независимые от из-

готовителей и потребителей лица, предприятия и фирмы, участвующие в об-

ращении товаров. Прямой сбыт становится нерентабельным, если произво-

дитель имеет дело с горизонтальным, географически разбросанным рынком 

с большим количеством потребителей, а создание собственной сбытовой се-

ти для обслуживания требует непропорционально больших затрат по отно-

шению к ожидаемому объему продаж. Посредники же, обеспечивая возмож-

ность относительно простого и недорогого выхода на иностранные рынки, 

играют важную роль при экспорте продукции предприятия. Использование 

экспортных посредников позволяет даже малым предприятиям продавать 

свои товары за границу. 

В Республике Беларусь большая часть предприятий пользуются услуга-

ми посредников. Одним из таких предприятий является открытое акционер-

ное общество «Моготекс». 

ОАО "Могилевский текстиль" – крупнейший в Республике Беларусь 

производитель текстильной продукции и признанный лидер на рынке Рос-

сийской Федерации, стран ближнего и дальнего зарубежья по выпуску и 

продаже широкого ассортимента тканей для производственной и форменной 

одежды, для специального снаряжения и кожгалантерейной промышленно-

сти, плащевых, подкладочных, декоративных, мебельных, технических, а 

также гардинных и трикотажных полотен, готовой спецодежды и изделий 

домашнего текстиля. 

Основными рынками сбыта являются Республика Беларусь, Россия, Ук-

раина, Казахстан, Литва, Польша, Молдова, Узбекистан, Монголия, страны 

ближнего и дальнего зарубежья. 

Реализация продукции предприятия осуществляется посредством пря-

мых поставок потребителям, поставки продукции совместным предприятиям 

ОАО ―Моготекс‖, поставки продукции дилерам ОАО ―Моготекс‖. 

Экспортная товаропроводящая сеть, имеющаяся в настоящее время, 

представлена двенадцатью зарубежными дилерскими фирмами, а также две-

надцатью совместными предприятиями.  

Большое влияние на результаты хозяйственной деятельности предпри-




